
ZENE 

Az első évad után 
BESZÉLGETÉS PÁL TAMÁSSAL, A KARMESTERREL ÉS ZENEIGAZGATÓVAL 

Mint úszni tanuló kisgyerek feje a vízből, föl-föltűnt nyaranta fürtös-bozontos 
üstöke a szegedi Dóm tér környékén. A hasonlat sántít, hiszen akkorra már tudott 
úszni Pál Tamás, mégis igazán mély vízbe — ahol a tehetséghez és a képességekhez 
a vezetés kockázatának, felelősségének nehezékei függeszkednek — csak bő eszten-
deje került, hogy ide költözött. Az Állami Operaház egyik karmesteri pultját a 
szegedi szimfonikusok és a színházi opera első karmesteri pultjára cserélte föl. 
A bemutatkozást azzal stílszerű kezdeni, hogyan tanult úszni? 

— Mióta az eszemet tudom, muzsikus akartam lenni. Először zongorista, később 
zeneszerző, aztán karmester. A bizonytalanság, hogy mihez fogjak, lassan bizonyos-
sággá érett: karmester vagyok, aki szeret és tud is valamennyire zongorázni, és 
főleg a saját szórakoztatására komponál. Növendék és kezdő koromban a sokoldalú-
ság inkább szétszórtsággal párosult; pályám, főleg a karmesteri, körülményesen 
indult. A dirigálás, a zenei kvalitásokon túl, elsősorban erkölcsi erőt, jellemszilárd-
ságot igényel, s ezekből nekem pályám kezdetén nem volt elegendő. Ha nincs az 
Operaház igazgatóságának szinte már érthetetlen bizalma, talán soha sem jutok túl 
olyan mélypontokon, ahol legszívesebben örökre lemondtam volna a vezénylésről. 
Saját tapasztalataim figyelmeztetnek arra, hogy higgyek a művészi fejlődésben, lás-
sam és keressem a mélyben rejtőző tehetséget, segítsek azt művészetté érlelni. Maga-
mat sem tekintem kialakult személyiségnek, remélem, az évek során szebbet és 
jobbat produkálok. 

— A szegedi zenekarral dolgozott már a szabadtéri játékokon, a Porgy és Bess, 
korábban pedig a Spartacus balettelőadásain. A társulatot, és ezen keresztül a nyári 
fesztivál városát, színházi-zenei kultúráját tehát némileg ismerhette, ám alig hiszem, 
fiatalember lévén, hogy különösebb elhatározó élmények, gazdagabb helyismeret 
birtokában érkezett volna — nem a nyári, az évközi Szegedre. 

— Valóban, Szeged zenei életéről szinte semmit sem tudtam. Mindig nyári ven-
dégként jártam itt, így, miközben a szabadtéri játékokat alaposan föl térképeztem, 
az úgynevezett hosszú szezonról még felületes, elnagyolt képet sem alkothattam 
magamnak. Egyébként, azt hiszem, az ország közvéleménye is ilyen féloldalasan 
ismeri Szegedet. A fesztivál újra és újra lenyűgözött méreteivel, szervezettségével, 
állandóságával. Nagyszerű dolog, hogy Szeged évről évre képes ennyit áldozni egy 
művészeti föltárulkozásért, mely emelkedő színvonalú, egyre rendezettebb. Ugyan-
akkor meghökkentett a szabadtéri operaelőadások zenei színvonalának véletlensze-
rűsége. Azt hiszem, indokolt, ha a játékokat elsősorban látványosságként tart ják 
számon az országban. Már akarva-akaratlanul kiböktem a véleményemet is abban 
a vitában, mely a fesztivál operai műsorrendjéről zajlik: a fejlődést csakis a zen« 
megfogalmazás igényessége garantálhatja. Nem annyira a műsorválasztás, inkább a 
megvalósítás műgondja. Szemléletbeli változást sürgetnék tehát. A zenejavító pró-
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bákkal való takarékoskodás helyett vessen véget a fesztivál igazgatósága annak a 
képtelenségnek, hogy nehéz, igényes, ünnepinek szánt operaelőadásokat a karmes-
terek kénytelenek legyenek öt-hat zenejavító próbával összecsapni. Ha kell, a próba-
szám reális kijelölésével szorítsák rá a közreműködőket, hogy itteni feladatát senki 
ne tekinthesse egyszerű nyári pénzkereseti forrásnak. Biztos vagyok benne, ha a 
tömegekhez Szóló remekművek igazán magas színvonalon szólalnak meg a Dóm 
téren, feloldódik az ellentmondás: a játékok előadásai mindenkihez szólnak majd,, 
nemesen zengő hangon, a legigényesebb füleknek is gyönyörűséget szerezve. 

— A fővárosból került vidékre, s a tény puszta megítélése sincs híján nézőpont-
beli, szemléletbeli ütközéseknek: lépéselőnyhöz jutott a vezetői beosztásával, vagy 
lépéshátrányba került az elválasztó kilométerekben mérhető vidékkel. Ügy hiszem,, 
fölösleges feszegetni; az idő, s a benne végzett munka, a teljesítmény dönti majd el, 
megérte vagy sem. Egy bizonyos: életkorát tekintve fiatal művész, ám nemzedék-
társaihoz képest azzal a tehertétellel, hogy tőle nemcsak sokat várnak, úgy általá-
ban, elnézően bátorító bizalommal, hanem mindent várnak: feltétlen eredményes-
séget a művészi munkában, felelősséget a vezetésben. Harmincnyolc évesen Vaszy 
Viktor örökségét kapta, s ez a hagyaték valamikor (ha nem máris) kultúrtörténeti 
korszak lesz. Beszélhetnénk most az első évad sikereiről és döccenőiről, a Figaró' 
házasságának bizonyító erejű előadásairól, a koncertekről, de érzésem szerint az 
eltelt idő kevés még ahhoz, hogy átfogó elemzéssel vonjunk le következtetéseket.•. 
Inkább az első benyomásokról, tapasztalatokról hallanánk. 

— Egy város zenei életét még belülről sem lehet megismerni egyetlen szezon 
alatt. Értékelni talán igen, de a lehetőségeket felismerni, a fejlődés irányát ki tapo-
gatni, ehhez több idő kell. Ezért hát az értékelés is bizonyára elnagyolt lesz. Ügy 
tűnik, Szeged az ellentmondások városa. Van egy minden jóra és szépre képes szim-
fonikus zenekarunk — próba- és hangversenyterem nélkül. Ez a zenekar közepes 
nagyságú, tehát váltási lehetőség alig adódik. A könnyebb érthetőség kedvéért: 
három fuvolásunk van összesen. Ha most, mondjuk, fél évig, olyan darabokat ját-
szunk, amelyek mindegyikében három fuvola szerepel, akkor ez a három művé-
szünk valamennyi próbán és előadáson játszik a fél esztendő során, fgy az sem 
szorul külön magyarázatra, hogy szolgálatszámunk az évad jelentős részében fölül-
múlja a nálunk jóval nagyobb, száz-százhúsz tagú, vezető fővárosi zenekarok szol-
gálatszámát. Ezen belül a szolgálatok jelentős része tájolás. A következő eset for-
dult elő. Április 24-én tartottuk Bartók Kékszakállújának és Kodály Székelyfonójá-
nak színházi premierjét. A megelőző napok délelőttjén főpróbák, este pedig ugyanez 
a társaság beül a próbaterembe, hogy Colman Pearce vendégkarmesterrel az április 
26-i hangversenyre készüljön, melynek műsora az egész szezon talán legnehezebb 
programja volt; Farkas Ferenc, Prokofjev, Sosztakovics műveivel. Mit akarok ezzel 
mondani? Ha tudjuk előre, mert tudjuk, hogy a következő ötéves tervben nem 
épül ú j próbaterem és koncertterem, hogy létszámunk növelésére nem számítha-
tunk, fölmerül a kérdés: az a fontos Szegednek, hogy legyen szimfonikus zenekara, 
vagy az, hogy jó zenekara legyen, ahol jó dolgozni? Ezerszer fölemlegetik nekünk,, 
hogy az állam így is bőkezű mecénása a művészeteknek. Valóban az, és Szeged 
városa is az. Mást ne mondjak, a tanács idén megoldotta zenekari tagjaink lakás-
gondjait. Ám éppen ez a tény bátorít fel arra, hogy kérjem, mecénásunk legyen 
még körültekintőbb, ne tévessze meg, hogy a dolgok így is mennek, a koncerteket 
így is megtartjuk, az operákat így is eljátsszuk. A város érdekében kérünk próba-
termet, hangversenytermet és — el ne felejtsem — nagyobb létszámot. Szegeden a 
zeneművészet virágzásának személyi feltételei adottak, a fejlődés észrevehető. Erre 
mutat, hogy hosszas vajúdás után idén megalakult, jórészt szimfonikus együtte-
sünkből, a tizenhárom tagú Szegedi Kamarazenekar. A tanács és a filharmónia 
azonnal feladatokat bízott az ú j társulatra, már a nyáron felléphetünk Vivaldi- és 
Mozart-műsorral. Az Évszakok szólistája Garay György, az NDK-ban élő kitűnő 
magyar hegedűművész lesz. 

95. 



— Az előfelmérés, a kölcsönös ismerkedés tehát megtörtént. Mi várható ősztől 
a színházi operában és a hangversenyéletben? 

— Szerencsés ado t t sága zenei é l e tünknek a művésze t i és i r á n y í t ó i n t é z m é n y e k 
j ó kapcsola ta . Egységes, összehangol t t e rve inke t e l fogad t a az Országos F i l h a r m ó n i a , 
így a jövő szezon h a n g v e r s e n y p r o g r a m j a talán j e l e n t n é m i e lőre lépés t az e d d i g i e k -
hez képes t . A műso r ge r incé t B r a h m s sz imfóniá i a l k o t j á k , m i n d a négye t h a l l h a t j a 
közönségünk . Úgy gondolom, o p e r a b a r á t a i n k n a k és k o n c e r t k ö z ö n s é g ü n k n e k e g y a r á n t 
ö r ö m e t szerezhet W a g n e r M e s t e r d a l n o k o k j á n a k m á s o d i k f e l v o n ás a a h a n g v e r s e n y -
t e r e m b e n . Je len leg i ado t t s ága ink m e l l e t t ezt a m ű v e t o p e r a t á r s u l a t u n k k é p t e l e n 
sz ín re hozni, így viszont, a hangver senysze rű e lőadásban , m é l t ó k l e h e t ü n k a d a r a b 
igényeihez. Az operai évad kicsi t m á s k é p p e n a l a k u l m a j d , m i n t k o r á b b a n g o n d o l -
t a m . S z á m o m r a nagy t anu l s ága az e lmú l t szezonnak , hogy t e r v e i n k e t r e á l i s a b b a n , 
a húsz tagú t á r s u l a t r a a l k a l m a s a b b a n vázo l juk föl. El kel l é r n ü n k , h o g y m i n d e n 
a r r a é r d e m e s m ű v é s z ü n k megfele lő , jó szerepet k a p j o n , hogy e n n e k a k i s c s a p a t n a k 
a művésze i n e lógassák a l á b u k a t u n a l m u k b a n , egy ese t leg helyes , d e n e m e léggé 
gyakor la t i a s p r o g r a m köve tkez tében . M á s t an u l s ág g a l is szolgál t a szezon. J á t é k -
r e n d ü n k — a h á r o m p r e m i e r mel le t t i h é t f e l ú j í t á s — n e m b i z to s í t j a k e l l ő k é p p e n a 
sz ínvona las e lőadásokat . A b e m u t a t ó k r a való f e lkészü lé s i d e j é n e k p a r á n y i t ö r e d é k e 
j u t c supán a repr ízekre , így kény te len-ke l l e t l en k i t e sszük m a g u n k a t n e m k í v á n a t o s 
f i a skóknak . A k k o r l é p h e t ü n k előre, ha több b e m u t a t ó t t a r t u n k , s a f e l ú j í t á s a i n k k a l 
k i tö l tö t t ope rabé r l e tben vendégművészeke t , v e n d é g e g y ü t t e s e k e t h í v u n k . A szegedi 
ope ra t á r su l a t és a vá ros operaszere tő közönsége t a r t m á r ott , hogy t ovább i f e j l ő d é s r e 
csak az ország, sőt a vi lág opera já t szásáva l va ló á l l a n d ó összevetéssel , k o n t r o l l 
r é v é n számí tha t . Te rvezzük az Ál lami Operaház é n e k - és b a l e t t m ű v é s z e i n e k v e n -
dég j á t éká t , v á r j u k a pécsi és a deb recen i t á r su la to t , szó l i s tákra s z á m í t u n k k ü l f ö l d -
ről is. Csa jkovszk i j Anyeg in jéve l kezdünk, a t ovább i p r e m i e r e k : N é m e t h A m a d é 
ope rá j a , a Vi l lon; Donizet t i től a Szere lmi b á j i t a l ; s a negyedik , b é r l e t e n k í v ü l i be -
m u t a t ó n k a t G luck Iphigenia T a u r i s b a n című m ű v e ígéri . N é m e t h A m a d é V i l l on j á t , 
ezt a kü l fö ldön m á r nagy s iker re l já tszot t operá t , d e c e m b e r b e n s z e r e t n é n k s z í n r e 
hozni az úgyneveze t t Szegedi Zenei H é t k e r e t é b e n , m e l y a m a g y a r r á d i ó p r o g -
r a m j a lesz, s egy hé ten keresztül bekapcso l j a Szegedet , az é t e r h u l l á m a i n , a n a g y -
vi lágba . K ívánom, hogy legyen hozzá j ó to rkunk , és nemes , ősz in te d a l o l n i v a l ó n k . 

N I K O L É N Y I I S T V Á N 

A Magyar Írók Szövetségének dél-
magyarországi csoportja 1976. június 
25-én tisztújító közgyűlést tartott Sze-
geden, a Sajtóházban. Simái Mihály 
titkár beszámolt az 1970 óta végzett 
munkáról s lemondott titkári tisztéről. 
A beszámolót az írócsoport megvitatta 
és elfogadta. Az Írószövetség Titkár-
sága nevében Fábián Zoltán tett javas-

latot az új titkár személyére. A tagok 
Tóth Béla József Attila-díjas írót vá-
lasztották meg titkárnak az elkövet-
kező időszakra. 

Vörös László, f o l y ó i r a t u n k fő sze rkesz -
tő je , t íz n a p o t tö l tö t t T a l l i n n b a n észt 
t e s t v é r l a p u n k , a L o o m i n g v e n d é g e k é n t . 
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